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Ondrejský jarmok si zapísal 
532. ročník

Brezno navštívila 
delegácia z Nórska 

Včelári dali Brezňanom 
vianočný darček

Najbližšie číslo Brezňana vyjde 16. DECEMBRA 2022 
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Mesto Brezno v spolupráci s part-
nerským mestom Nový Bydžov zor-
ganizovalo hviezdny galaprogram 
finalistov súťaže Česko Slovensko 
má talent s názvom Partnerské mestá 
majú talent. 

Diváci mali možnosť vidieť nád-
herné vystúpenie víťaza z roku 2021 
českej tanečnej skupiny Diamonds 
a  finalistu z  roku 2016 nášho spe-

váka Martina Vetráka v Jiráskovom 
divadle v máji tohto roku a minulú 
sobotu v Brezne. 

Novobydžovská tanečná skupina 
sa vo víťaznom predstavení vrátila 
do doby protektorátu Čechy a Mo-
rava. Pripomenula atentát na ríšske-
ho protektora Reinharda Heydricha 
a skazu, ktorá následne postihla Li-
dice. Toto jedinečné číslo, ako i ďal-

šie novinky, predviedla aj v Brezne. 
Ako sme už informovali, myšlienka 
spojiť jedinečné a  vytvoriť skvelý 
projekt, sa zrodila u  bývalého šéfa 
kultúry a poslanca mestského zastu-
piteľstva v Brezne Júliusa Obernau-
era, ktorý o podporu požiadal šéfov 
samospráv partnerských miest To-
máša Abela a Pavla Loudu, a stretla 
sa s pochopením. 

Program sa veľmi páčil ako čes-
kému publiku, tak aj tomu v Brezne. 
Tanečná skupina Diamonds a spevák 
Martin Vetrák podali úžasné výkony. 
Odmenou pre všetkých účinkujú-
cich bol dlhotrvajúci potlesk, diváci 
vďaka ich vystúpeniu zažili jedineč-
ný večer, na ktorý im ostanú pekné 
spomienky. 

 (md)

UMELCI Z PARTNERSKÝCH MIEST 
MAJÚ SKUTOČNE VEĽKÝ TALENT
Mestský dom kultúry v Brezne ožil aj minulú sobotu, kedy sa o skvelú atmosféru postarali finalisti súťaže 
Česko Slovensko má talent. Ponúkli jedinečné vystúpenie, za ktoré si vyslúžili veľký aplauz.
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Ondrejský jarmok si zapísal už 532. ročník

Na námestí zapálili prvú adventnú sviečku

Remeselníci zblízka 
i z ďaleka, chutné špeciality, 
vôňa vareného vína, medo-
viny, množstvo spotrebné-
ho tovaru, pestrý kultúrny 
program či dobrá zábava 
na Gazdovskom dvore – to 
všetko vítalo návštevníkov 
na 532. ročníku Ondrejské-
ho jarmoku.

Od 24. do 26. novembra 
v  Brezne vládla pravá jar-
močná atmosféra. 

Tradičné stánky ako milá 
spomienka

Každý jarmok má svoje ča-
ro. Ondrejský sa neodmysli-
teľne spája s vôňou vareného 
vína, medoviny, čerstvo peče-
nej klobásy, harule, sladkých 
trdelníkov a iných pochúťok. 
Aby nebol len akýmsi blším 
trhom, nevyhnutne k  nemu 
patria tradičné stánky, na 
ktoré máme milé spomienky 
ešte z  detstva. Remeselníci 
ponúkali výrobky drevené, 

včelie, z ovčej vlny, drôtova-
né, z  ľanu, nechýbala kera-
mika, autorské šperky, me-
dikováčstvo, medovníkové 
srdiečka s rôznymi nápismi. 

Núdza nebola ani o   rôzny 
spotrebný tovar. Do Brezna 
zavítalo 200 predajcov zo 
Slovenska ako i z Čiech, Poľ-
ska a z Maďarska. 

Zaujímavosti o histórii 
jarmokov

Tohtoročnou novinkou bol 
sprievod od mestského úra-
du ku hlavnému pódiu na ná-
mestí, ktorého súčasťou bola 
skupina historického šermu 
Berezun, Divadelný súbor 
Jána Chalupku a seniori den-
ného centra Prameň. Už 532. 
ročník Ondrejského jarmoku 
otvoril a  návštevníkov pri-
vítal primátor Tomáš Abel. 
Dozvedieť sa mohli viac aj 
o histórii jarmoku na základe 

informácií z Horehronského 
múzea. Najstaršie jarmoky 
na území dnešného Sloven-
ska datujeme do 13. storočia, 
avšak už v roku 1009 naria-
dil uhorský panovník Štefan 
I. možnosť využiť priestory 
vtedajších novovzniknutých 
kostolov k  výmene tovaru 
a produktov, ich škála bola aj 
v našich končinách pomerne 
bohatá. Veľkej obľube medzi 
kupujúcimi sa tešili najmä 
produkty živočíšnej výro-
by, nemenej populárne boli 
obilniny, ovocie, zelenina, 
med, cudzokrajné korenie, 
víno a  soľ. Osobitné miesto 
zastával predaj živých hospo-
dárskych zvierat, koní, oviec, 
kráv, volov a  ošípaných. 

Kolorit jarmokov dotvárali 
výrobky majstrov súkenní-
kov, čižmárov, hrnčiarov, 
medovnikárov, klobučníkov. 
Privilégium usporadúvať vý-
ročné trhy udelil Breznu v ro-
ku 1488 uhorský kráľ Matej 
Korvín. Za výročný trhový 
deň bol stanovený 15. august, 
sviatok Nanebovzatia Panny 
Márie. Panovník popri tom 
privilegoval mesto organizo-
vať aj týždenné trhy, v každú 
sobotu. V  decembri 1650 
rozšíril tieto práva Ferdinand 
III. o výročný trh na „Laetá-
re“, deň pred 4. pôstnou ne-
deľou, trh cez piatok a sobotu 
pred Turícami a  na sviatok 
sv. Ondreja, 30. novembra. 
Rovnako potvrdil už udelené 
právo sobotných dobytčích 
trhov, ktoré trvali až do 20. 
rokov minulého storočia. 

Veselo bolo aj v mestskom 
parku

V  piatok na hlavnom pó-
diu vystúpilo Potulné dividlo 
J+T z Medzibrodu, na ľudo-
vú nôtu zahrali ĽH Natura 
a  Veselí chlapci z  Horehro-
nia. Od ranných hodín v so-
botu jarmočnú atmosféru 
v mestskom parku dotvorilo 
rezbárske sympózium, Salaš 
Zbojská predviedol pravú 
zabíjačku a  ponúkal rôzne 
zabíjačkové špeciality. K vý-
bornej nálade prispeli Krno-
hári a ženská spevácka sku-
pina Beňušianka. Na svoje si 
počas troch dní prišli aj deti, 
ktoré sa mohli vyšantiť na ko-
lotočoch. (md)

Kresťania na Slovensku 
i  vo svete slávili prvú ad-
ventnú nedeľu, ktorou sa 
začína obdobie duchovnej 
prípravy na vianočné sviat-
ky. Prvú adventnú svieč-
ku zapálili aj na námestí 
v Brezne.

Novinkou je veľký ad-
ventný veniec na konštruk-
cii s  priemerom 3,5 metra 
a sviečkami vysokými 1 me-
ter, umiestnený pri mestskej 
veži.

Prvú sviečku zapálil 
primátor

Pomaly nastupuje pred-
sviatočný zhon, naplnený 
zháňaním darčekov, uprato-
vaním a pripravovaním dob-
rôt na stôl. Pôvodne však toto 
obdobie bolo časom spoma-
lenia a upokojenia, určené na 

rozjímanie. Adventné nedele 
sú možno tým správnym ča-
som na stretnutia so svojimi 
blízkymi, známymi, hoci aj 
na námestí v Brezne v rámci 
podujatí adventných nedieľ. 
V  prvú 27. novembra náv-
števníkov pozdravil primátor 
Tomáš Abel, ktorý všetkým 
Brezňanom a Horehroncom 
poprial pekné adventné ob-
dobie, plné pokoja a  lásky. 
Spolu s  ním prišli aj dekan 
rímskokatolíckej farnosti 
Dušan Lukáč, evanjelický 
farár Radim Pačmár, gréc-
kokatolícky farár Ján Kovaľ, 
ktorí predniesli modlitbu 
ako symbolické otvorenie 
obdobia pokoja a duchovnej 
prípravy na Vianoce, ad-
ventný veniec požehnali a na 
záver primátor zapálil prvú 
adventnú sviečku. 

V ponuke je pestrý 
program a občerstvenie 

Účinkujúci sa počas ne-
dieľ tentokrát predstavia na 
hlavnom pódiu. Ako prvý 
predvianočnú atmosféru do 
Brezna priniesol Akademic-

ký spevácky zbor Canzona 
Neosolium Women z Banskej 
Bystrice pod vedením diri-
gentky Kataríny Veverkovej. 

Najbližšie prídu na rad via-
nočné skladby v podaní Dy-
chového orchestra Brezno, 

o týždeň neskôr sa predstaví 
Spevácky zbor mesta Brezna 
a sériu podujatí uzavrie žen-
ská spevácka skupina Mostár. 
Prídu aj betlehemci a skauti, 
ktorí prinesú betlehemské 
svetlo, pričom z  plamienka 
pokoja a lásky si môžu Brez-
ňania odniesť aj do svojich 
domovov.

Aj tento rok pomocnú ru-
ku podali šikovné seniorky 
z  denného centra Prameň, 
ktoré napiekli rôzne sladké 
a  slané dobroty a  ponúkali 
nimi návštevníkov. Zohriať 
sa tiež mohli pri punči po-
dávaným primátorom, a tak 
tomu bude až do skončenia 
adventu. Výťažok z  dobro-
voľného finančného príspev-
ku mesto venuje rodine Do-
linskej, ktorá sa ocitla v zlej 
životnej situácii. 

 (md)
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Brezno navštívila delegácia z Nórska. Zaujímala sa 
o enviroprojekt za 1,4 milióna eur, ktorý financuje

Vďaka opatreniam zame-
raným na úsporu energií, 
ekologickú dopravu, zelenú 
infraštruktúru, odpadové 
hospodárstvo a  inteligent-
né riešenia mesto v  krát-
kom čase dosiahne zníženie 
emisií CO2 o viac ako 2400 
ton. 

Cieľom je minimalizovať 
riziká a  negatívne dôsled-
ky zmeny klímy na území 
mesta, v  čom samospráve 
výrazným spôsobom pomá-
hajú prostriedky z Nórskych 
grantov.

Globálny problém, 
lokálne riešenia

Mysli globálne, konaj lo-
kálne. Touto filozofiou sa 
v  súvislosti s  klimatickou 
zmenou riadi aj breznian-
ska samospráva, ktorá envi-
ronmentálne témy považuje 
za jednu zo svojich priorít. 
Popri menších projektoch 
zameraných na ochranu ži-
votného prostredia sa pred 
viac ako dvoma rokmi za-
pojila do výzvy ministerstva 
životného prostredia s  ná-
zvom SK-Klíma a výsledkom 
bol schválený grant vo výške 
1,4 milióna eur z Nórskeho 
finančného mechanizmu 
a štátneho rozpočtu.

Prostriedky z tohto balíka 
sú určené na realizáciu účin-
ných opatrení smerujúcich 
k  nízkouhlíkovej stratégii, 
pričom mesto ich môže 
čerpať až do februára 2024. 
„Cieľom projektu je mini-
malizovať riziká a negatívne 
dôsledky zmeny klímy na 

území mesta kombináciou 
opatrení zameraných na zni-
žovanie emisií skleníkových 
plynov a adaptačných opat-
rení,“ vysvetľuje primátor 
Tomáš Abel. Inými slova-
mi Brezno bude vďaka nim 
zdravšie, ekologickejšie a je-
ho rozvoj udržateľnejší.

Rozmenené na drobné
Projekt s  názvom Akč-

ný plán a  opatrenia mesta 
Brezna zamerané na zmier-
nenie dôsledkov zmeny 
klímy je rozdelený na päť 
strategických oblastí - sektor 
budov, energeticky úspor-
né riešenia a smart riešenia, 
dopravu, zelenú a  modrú 
infraštruktúru a  odpadové 
hospodárstvo. Ide naprí-
klad o zvýšenie energetickej 
efektívnosti materských škôl 
na Ulici Boženy Němcovej 
a  na Hradbách, inštaláciu 
inteligentného osvetlenia 
v  parkoch, zakúpenie elek-
tromobilu a  10 bicyklov na 
služobné účely pre zamest-

nancov mesta aj Technic-
kých služieb, odvodnenie 
svahu pri Baldovskom mos-
te, zber dažďovej vody na 
jej ďalšie použitie, nákup 50 
kontajnerov na biologicky 
rozložiteľný odpad, rozširo-
vanie zelenej infraštruktúry 
formou vertikálnej zelene či 
lúčnych spoločenstiev, ale aj 
inštaláciu senzorov kvality 
ovzdušia a  kombinovaného 
snímača meteorologických 
parametrov s  príslušnou 
aplikáciou.

„Okrem investičných ak-
tivít bola zriadená aj samo-
statná web stránka projektu 
a  mesto Brezno bude tiež 
zabezpečovať edukačné ak-
tivity nielen pre žiakov a štu-
dentov, ale aj pre dospelých 
obyvateľov. Zároveň plánu-
jeme zorganizovať dve kon-
ferencie pre širokú verejnosť 
s  účasťou zástupcov nášho 
nórskeho partnera z  mesta 
Ullensvang,“ informovala 
vedúca odboru riadenia pro-
jektov Milada Šimkovičová.

Nemáme sa za čo hanbiť
Práve počas uplynulého 

týždňa zavítala do centra 
Horehronia zahraničná de-
legácia, ktorej úlohou bolo 
zhodnotiť aktuálne realizo-
vaný projekt. Päťčlenná sku-
pina odborníkov z nórskych 
strategických inštitúcií spolu 
so zástupcami slovenského 
envirorezortu a ministerstva 
investícií sa aktívne zaujíma-
la o ciele, ktoré si breznian-
ska samospráva stanovila 
napríklad  v oblasti naklada-
nia s  odpadom, znižovania 
energetickej náročnosti ve-
rejných budov, modernizá-
cie vykurovacích systémov 
či podpory ekologických fo-
riem dopravy.

„Návšteva dopadla veľmi 
dobre, boli spokojní nielen 
s prezentáciou „na papieri“, 
ale aj v teréne. Prešli sme sa 
mestom, pochválili sme sa 
elektrickým autom, bicykla-
mi a ukázali sme im obidve 
rekonštruované materské 
školy a popri tom napríklad 

aj revitalizovaný vnútroblok 
či zrekonštruovanú mestskú 
vežu, ktoré boli financované 
z  iných zdrojov. Členovia 
delegácie boli nadšení, ako 
veľa projektov sa v Brezne re-
alizuje,“ skonštatovala hlav-
ná koordinátorka projektu 
Milada Šimkovičová. Ako 
ďalej pokračovala, s hosťami 
diskutovali aj o odlišných le-
gislatívnych rámcoch, ktoré 
na Slovensku neumožňujú 
niektoré investície uskutoč-
niť rovnakým spôsobom ako 
v škandinávskych krajinách. 
„Mnohé veci, ktoré nám na-
vrhli alebo odporučili, však 
už v Brezne máme zrealizo-
vané, naprojektované alebo 
naplánované, takže sa určite 
nemáme za čo hanbiť.“

 (eš)

Ustanovujúce zasadnutie 
nového Zastupiteľstva Ban-
skobystrického samospráv-
neho kraja sa vo štvrtok 24. 
novembra konalo v priesto-
roch historickej radnice 
v Lučenci. 

Novým predsedom Ban-
skobystrického samospráv-
neho kraja (BBSK) sa v  po-
sledný novembrový štvrtok 
aj formálne stal víťaz ok-
tóbrových volieb Ondrej 
Lunter, ktorý v  priestoroch 
historickej radnice v Lučenci 
zložil sľub predsedu BBSK. 
Spolu s  ním zložili sľuby aj 
novozvolení poslanci, ktorí 
budú reprezentovať trinásť 
okresov. „Ďakujeme všetkým 

za podporu a spoločne s ve-
dením BBSK urobíme maxi-
mum, čo môžeme v prospech 
našich obyvateľov mesta 
a obcí Horehronia. Len kon-

štruktívna spolupráca, dôve-
ra a poctivá práca prinášajú 
reálne výsledky,“ uviedol 
primátor Brezna a  poslanec 
BBSK Tomáš Abel. (r)

Mesto Brezno oznamuje 
cestujúcim, že od pondel-
ka 28.11.2022 je autobuso-
vá zastávka na Ulici ČSA 
v smere na Banskú Bystri-
cu presunutá od predajne 

Terno (bývalá zastávka pri 
„Televízore“) na pôvodné 
miesto oproti OC Point. Ďa-
kujeme za vašu trpezlivosť 
a spoluprácu.

 (mb)

Krajskí poslanci zložili sľuby Zastávka na ČSA je už 
na pôvodnom mieste

FOTO: MB
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Školička korčuľovania naďalej pokračuje. Pre veľký 
úspech realizáciu projektu finančne podporilo mesto

Oslava hôr a hudby sa blíži. Ďumbierfest štartuje už tento víkend

Prváci a druháci základ-
ných škôl v Brezne sa zá-
bavnou a zároveň poučnou 
formou učia korčuľovať 
zadarmo. Vďaka finančnej 
podpore mesta projekt za-
meraný na športové aktivi-
ty pokračuje ďalej. 

Hlavným cieľom je deti 
motivovať k pohybovým ak-
tivitám a vytvoriť podmien-
ky pre ďalší rozvoj športo-
vých aktivít a činností. 

Projektu je naklonené aj 
vedenie mesta

Mesto Brezno pred dvomi 
rokmi spustilo unikátny pro-
jekt Centrum športu pri zá-
kladnej škole, ktorého auto-
rom a nositeľom je Slovenský 
zväz ľadového hokeja. Na-
stavený bol na 22 mesiacov, 

no pre veľký úspech, skvelé 
odozvy od  učiteľov, rodičov 
a detí  breznianska samo-
správa vyvinula všetko úsilie 
na to, aby mohol pokračovať 
ďalej. Slovenský zväz ľadové-
ho hokeja deťom požičiava 
prilby, dresy, tým, ktorí po-
trebujú, aj korčule a zabezpe-
čil vzdelávanie troch amba-
sádorov športových aktivít. 
Mesto vytvorilo podmienky 
pre uzavretie a financova-
nie ich pracovného pomeru, 
poskytlo ľadovú plochu a 
tentokrát Školičku korčuľo-
vania aj finančne podporilo. 
Projektu od samého začiatku 
je naklonený aj primátor To-
máš Abel: „Stretli sme sa so 
správnymi ľuďmi, myšlienka 
sa nám veľmi páčila, vedeli 

sme, že máme trénerov, ktorí 
sa dokážu výnimočne veno-
vať deťom. Je to finančne ná-
kladný projekt, ale vzhľadom 
na to, že je to investícia do 
našich detí, do našej budúc-
nosti, rozhodli sme sa urobiť 
všetko pre to, aby mohol po-
kračovať aj naďalej.“

Každý deň na ľade ponúka 
niečo nové

Korčuliarsky program sa 
skladá z dvoch častí: v rámci 
vyučovania sú deti na ľade a  
poobede v školskom klube 
sa spoločne s ambasádormi 
snažia o vytváranie pozitív-
neho vzťahu k športu. Trieda 
má na Školičku korčuľova-
nia vyhradených päť dní a 
začína už vstupom do Arény, 

kde ambasádori žiakov pri-
vítajú, zoznámia sa s nimi a 
odbúrajú bariéry. Niektoré 
deti stoja na korčuliach po 
prvýkrát, iné sa potrebujú 
zdokonaliť. Každý deň na 
ľade ponúka niečo nové a 
nesie sa v duchu tém, ktoré 
ambasádori čerpali po po-
rade s učiteľkami prvého 
stupňa. Pre žiakov to nie je 
krok do neznáma, pretože 
ich preberajú  v škole v rám-
ci výchovno-vzdelávacieho 
procesu na hodine prvouky.  
Okrem korčuľovania sa tak 
zábavnou formou naučia ve-
ľa nového o ochrane životné-
ho prostredia a triedení od-
padu, záchranných zložkách 
a prvej pomoci, dopravných 
značkách, vesmíre a slnečnej 
sústave, na konci príde na 
rad aj korčuliarska olympi-
áda, jediný deň, kedy sa na 
deti a na to, čo sa naučili, 
môžu prísť pozrieť aj rodičia 
či starí rodičia. 

Na ľade sú rozmiestnené 
originálne kulisy, ktoré am-
basádori vyrobili svojpo-
mocne, Centrum voľného 
času im finančne prispelo 
na pomôcky, farby či štet-
ce. Ako sami tvrdia, vďaka 
projektu sa u detí rozvíjajú 
tri dôležité kompetencie: 
zručnosť, postoje a vedo-
mosti. „Naším cieľom je, aby 
deti viac športovali, v tomto 
prípade korčuľovali. Projek-
tom ich chceme motivovať 
k pohybovým aktivitám pre 
ich zdravý vývoj a verím, že 
sa nám to spoločne poda-
rí,“ dodal na záver primátor. 
 (md)

Prvý decembrový piatok 
a  sobota budú v  Bombure 
patriť obdivuhodným ho-
rolezeckým výkonom a kva-
litnej klubovej muzike. Or-
ganizátorom Ďumbierfestu 
sa z  výnimočných outdoo-
rových surovín a  alterna-
tívnych hudobných žánrov  
opäť raz podarilo namiešať 
skvelý festivalový kokteil. 

Multižánrový festival hor-
ských filmov Ďumbierfest 
aj tento rok poteší milovní-
kov prírody, hôr a  adrena-
línových športov z  Brezna 
a  blízkeho okolia. Pôvodne 
ho mal otvoriť popredný 
slovenský dokumentarista 
Pavol Barabáš, ale jeho plány 

sa nečakane zmenili. „Paľo 
Barabáš sa ospravedlňuje, ale 
neodolal náhlemu pozvaniu 
na dobrodružnú výpravu do 
Južného Sudánu, takže piat-
kový program prebehne bez 
neho, ale zato s jeho novými 
filmami,“ informovali or-
ganizátori festivalu. Okrem 
dokumentu Dhaulágirí je 
môj Everest v hlavnej úlohe 
so slovenskou horolezeckou 
legendou Zoltánom Dem-
jánom diváci uvidia aj jeho 
najnovšiu snímku Horský 
vodca, ktorá na tohtoroč-
nom Medzinárodnom festi-
vale horských filmov v  Po-
prade získala Grand Prix aj 
Cenu diváka. V sobotu je na 
programe beseda so špičko-

vým horským vodcom Mi-
chalom Krolom o tohtoroč-
nom poľskom prvovýstupe 
v  Patagónii, a  druhým hos-
ťom bude skvelý slovenský 

horolezec Stano Filkor, ktorý 
porozpráva o  svojom dob-
rodružnom lezení na Lotus 
Flower Tower v Kanade.

Na Ďumbierfeste nemôže 

chýbať ani kvalitná hudobná 
produkcia. Piatkový večer 
bude patriť kapele Orches-
ter Worchester zo Svätého 
Jura a ich žánrovo pestrému 
insitnému rokenrolu, v  so-
botu zas na pódiu v Bombure 
vystúpi slovenská speváčka, 
textárka, skladateľka a  he-
rečka Lucia Piussi so svojím 
undergroundovým bandom 
Terrible 2s. Vstupenky, kto-
rých počet je prispôsobený 
kapacite klubu, sú k dispozí-
cii v predpredaji cez Ticket-
portal, v  TIC Brezno alebo 
na mieste pred podujatím, 
ktoré začína o 18.00. Aj ten-
tokrát ho z verejných zdrojov 
podporil Fond na podporu 
umenia. (eš)
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Včelári si pre Brezňanov pripravili vianočný darček. 
Na Banisku čoskoro otvoria nový náučný chodník

Shaolinskí mnísi opäť navštívili mesto Brezno. 
Chcú tu založiť kultúrne centrum

Všetko podstatné o  vče-
lách, včelárení, medonos-
ných rastlinách, ako aj 
problémoch vznikajúcich 
so zmenou klímy sa verej-
nosť dozvie prostredníc-
tvom deviatich náučných 
panelov a jednej interaktív-
nej hry. 

Chodník chcú postupne 
rozšíriť o skanzen včelárstva 
s  rôznymi ukážkami úľov 
a pomôcok používaných pri 
včelárení.

Darček pre návštevníkov 
Baniska

Za myšlienkou vybudovať 
v  obľúbenej rekreačno-od-
dychovej zóne na Banisku 
včelársky chodník stojí Zák-
ladná organizácia Slovenské-
ho zväzu včelárov Brezno na 
čele s jej predsedom Ivanom 
Štubňom. Ako sám potvrdil, 
táto idea sa rodila postup-
ne a  jej počiatky siahajú do 
predpandemického obdobia, 
kedy sa v Horehronskom mú-
zeu konala včelárska výstava 

a  breznianska organizácia 
zároveň oslavovala 100. výro-
čie svojho vzniku. „Epidémia 
covidu-19 dočasne zabrzdila 
naše plány, ale po jej ukonče-
ní sme naplno rozbehli pri-
pravovaný projekt. Chodník 
chceme otvoriť v  najbližšej 
dobe a  prispieť tak k  rozší-
reniu a  skvalitneniu oddy-
chovej zóny na Banisku. Má 
to byť vianočný darček pre 
obyvateľov Brezna i blízkeho 
okolia,“ uviedol Štubňa. 

Chcú zvýšiť 
informovanosť 
zaujímavou formou

Cieľom nového včelár-
skeho náučného chodníka 
je oboznámiť návštevníkov 
so základnými informácia-
mi o včelách, včelárení, me-
donosných rastlinách, ako 
i  problémami vznikajúcimi 
so zmenou klímy a  ekoló-
giou. Pozostáva zo vstupnej 
brány a  deviatich náučných 
panelov zoradených podľa 
jednotlivých tematických cel-
kov od histórie včelárstva, cez 

charakteristiku včelej rodiny, 
opeľovačov, medonosných 
rastlín až po výrobu samotné-
ho medu. Na záver čaká náv-
števníkov interaktívna hra, 
ktorá na základe získaných 
informácií preverí schopnos-
ti včelára. 

„Chodník, ktorý príjem-
nou formou dokáže zvýšiť in-
formovanosť i záujem účast-
níkov o  prezentovanú prob-
lematiku, bude situovaný 
v  revitalizovanom ovocnom 

sade. Vstupná brána bude 
umiestnená za stanovišťom 
permoníkov a končiť bude pri 
už vybudovanej časti oddy-
chovej zóny s oborou na chov 
raticovej zveri,“ približuje au-
tor projektu.

V pláne je aj skanzen 
včelárstva

K realizácii nového chod-
níka okrem miestnych 
včelárov výraznou mierou 
prispelo aj mesto Brezno 

spolu s  Technickými služ-
bami a rovnako i Lesy mesta 
Brezno, ktoré dodali drevo 
na zhotovenie konštrukcií 
pre jednotlivé náučné panely. 
„Nakoľko je v súčasnej dobe 
realizácia podobného projek-
tu ekonomicky dosť náročná, 
pomohla nám aj firma Tech-
nos a.s., za čo jej patrí naša 
vďaka. Poďakovanie patrí 
i aktívnym členom Základnej 
organizácie Slovenského zvä-
zu včelárov Brezno, ktorí sa 
iniciatívne zapojili do výro-
by stojanov na náučné tabule 
i vstupnej brány včelárskeho 
chodníka a zabezpečili inšta-
láciu jednotlivých náučných 
tabúľ v priestoroch Baniska,“ 
uzavrel Ivan Štubňa a dodal, 
že v  budúcom roku plánujú 
chodník doplniť o  skanzen 
včelárstva s  rôznymi ukáž-
kami úľov a  pomôcok pou-
žívaných pri včelárení. V prí-
pade záujmu môžu byť tieto 
aktivity postupne doplnené 
aj o populárno-náučné pred-
nášky pre včelárov i  širokú 
verejnosť. (eš)

Za 27 hodín, ktoré strávi-
li v metropole Horehronia, 
absolvovali stretnutie s pri-
mátorom, verejnú besedu 
spojenú s ukážkami kung fu 
a  zdravotných cvičení, se-
minár pre deti a dospelých, 
ale aj obhliadku miesta, kde 
má vyrásť prvé Centrum 
shaolinskej kultúry na Slo-
vensku a v Čechách.

Ich prítomnosť v Brezne si 
okrem domácich nenechali 
ujsť ani záujemcovia z Brati-
slavy, Nitry, Banskej Bystrice 
či Liptovského Mikuláša.

Hostiteľom bol Marián 
Laššák

Znie to priam neuveri-
teľne, keď štvorica mníchov 
z legendárneho budhistické-
ho kláštora Shaolin v rámci 
svojho európskeho turné 
navštívi okrem svetových 
metropol ako Viedeň, Mad-
rid, Paríž či Berlín aj malé 
okresné mesto v  srdci Ho-
rehronia. Výraznou mierou 
k tomu prispel slovenský re-
prezentant v tradičných čín-
skych bojových umeniach 
a odborník na čínsku kultúru 

Marián Laššák, ktorý v tejto 
východoázijskej krajine pô-
sobil viac ako desať rokov. 
Doma v  Brezne sa venuje 
výučbe čínskeho jazyka, 
kultúry, filozofie, bojových 
umení, zdravotných cvičení 
a  rovnako rozvoju sloven-
sko-čínskych kultúrnych 
vzťahov. 

Ich výsledkom bola napo-
kon aj návšteva shaolinskej 
delegácie, ktorej primárnou 
úlohou bolo viesť novem-
brové školenia inštrukto-
rov kung fu v Európe. „Je to 
prejav veľkej pocty, že v tak 
nabitom programe si štyria 
mnísi z kláštora Shaolin našli 

čas a navštívili Brezno,“ uvie-
dol Marián Laššák s tým, že 
jedným z nich bol dokonca 
sám predstavený Shaolin 
Temple Viedeň a  zároveň 
predseda Európskej asociá-
cie shaolinských centier Shi 
Yanliang.

Beseda aj seminár
Ich dvojdňový program 

bol rozdelený na dve časti. 
V  stredu 16. novembra sa 
v  mestskom dome kultúry 
uskutočnila beseda, ktorej 
cieľom bolo predstaviť ve-
rejnosti 1500-ročnú históriu 
shaolinského kláštora a spô-
sob života jeho obyvateľov. 

Mnísi tiež predviedli ukáž-
ky kung fu a s účastníkmi si 
spoločne zacvičili niekoľko 
pohybov zo zdravotných 
cvičení. V  závere trpezlivo 
odpovedali na početné otáz-
ky približne 150-členného 
publika, ktoré súviseli nielen 
so samotnou kultúrou Sha-
olinu, ale aj s telesným a du-
ševným zdravím človeka.

Na druhý deň ich kroky 
smerovali do mestskej špor-
tovej haly, kde prebiehal se-
minár pre deti aj dospelých, 
na ktorom sa zúčastnilo 
zhruba 60 ľudí z Brezna, Bra-
tislavy, Nitry, Liptovského 
Mikuláša, Oravy či Banskej 
Bystrice. „Medzi účastníkmi 
nechýbali dlhoroční praktici 
a  učitelia bojových umení, 
zdravotných cvičení a  čín-
skej medicíny. Všetci hodno-
tili seminár veľmi pozitívne, 
vyzdvihli vysokú profesio-
nálnu úroveň vyučujúcich 
a zároveň vyjadrili veľký záu-
jem o budúce podujatia.“

Jediné svojho druhu
Shaolinskí mnísi prvý-

krát zavítali na Horehronie 
už v  roku 2019 a  odvtedy 

prehlbujú vzájomné vzťahy 
s mestom. „Za 27 hodín, kto-
ré tentokrát strávili v Brezne, 
sme stihli návštevu u  pána 
primátora, kde obe strany 
ocenili rozvíjajúcu sa spo-
luprácu, besedu a  seminár 
s  obyvateľmi a  boli sme sa 
pozrieť aj na pozemok, kde 
momentálne prebieha prvá 
fáza výstavby shaolinského 
centra,“ skonštatoval Laššák. 

Podľa jeho slov zámer vy-
budovať v  Brezne Centrum 
shaolinskej kultúry požeh-
nal samotný opát kláštora 
Shi Yongxin a  bude prvé 
svojho druhu v  Čechách 
a  na Slovensku. „Špeciálne 
vybral jedného zo shaolin-
ských mníchov, aby prišiel 
na Slovensko a dlhodobo tu 
pôsobil. V centre plánujeme 
rozbehnúť výučbu kung fu 
pre deti, mládež aj dospelých 
z  Brezna a  tiež krátkodobé 
semináre pre ľudí mimo 
Brezna.“ Prvá stavba, ktorá 
sa bude volať Sieň cnostných 
lúčov, by mala byť dokončená 
na jar budúceho roka a bude 
slúžiť na občasné tréningy 
tradičných bojových umení 
a zdravotné cvičenia. (eš)
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Materská škola na Ulici B. Němcovej je už obnovená. 
Mesto čoskoro práce ukončí aj na Hradbách

Poškodené schody pri 
mazorníckej škole už opravili

Zariadenie pre seniorov a denný stacionár 
Boženka podporené z dotácie BBSK

Breznianska samospráva 
na renováciu materských 
škôl získala finančné zdro-
je z Nórskych grantov. Prá-
ce sú zamerané hlavne na 
zvýšenie energetickej účin-
nosti budov. Mesto finišuje 
s poslednými úpravami na 
obnove škôlky na Ulici Bo-
ženy Němcovej, začiatkom 
decembra ukončí zateple-
nie budovy na Hradbách.

 
Obidve materské školy 

patria pod Základnú školu 
Pionierska 2, preto ich pre-
vádzka je dočasne presťaho-
vaná do budovy ZŠ, pavilónu 
pre prvý stupeň a  školský 
klub detí.

Do škôlky sa vrátia 
v decembri

Materskú školu na Uli-
ci Boženy Němcovej mesto 
čiastočne zrenovovalo pred 
štyrmi rokmi. Rekonštrukcia 
sa týkala vynovenia interié-

ru, ako aj zateplilo strechu 
v úrovni stropu nad druhým 
nadzemným podlažím, vy-
menilo dažďové žľaby a zvo-

dy. „Tentokrát stavebné práce 
pozostávali hlavne z výmeny 
okien a dverí, radiátorov, za-
teplenia stien, kompletnou 

rekonštrukciou prešla aj ply-
nová kotolňa, všetko za úče-
lom zvýšenia energetickej 
účinnosti budovy,“ informo-

vali z investičného odboru.
Z finančných prostriedkov 

Základnej školy Pionierska 2 
mesto kompletne vymaľova-
lo triedy, upravilo priestory 
v  suteréne, opravilo kanali-
záciu v  priestore pre upra-
tovačku, záhradný altánok, 
pribudli tiež nové dvere a zá-
rubne na chodbe.

Ako uviedol primátor 
Tomáš Abel, energetická 
úspora budov mesta je zvlášť 
aktuálna v  tomto období. 
„Aj tu ušetríme polovicu 
nákladov na vykurovanie. 
Teší ma, že na obnovu oboch 
materských škôl sme získali 
finančné zdroje z Nórsķych 
grantov, ktoré sme čerpali 
prvý raz. Stavebné práce na 
Ulici Boženy Němcovej sme 
už ukončili, momentálne 
prebieha proces kolaudácie, 
pani upratovačky a učiteľky 
upratujú a  zariaďujú triedy. 
V decembri sa detičky budú 
môcť vrátiť do svojej škôlky.“

Nevyhovujúci stav hlav-
ného schodiska pred budo-
vou ZŠ s MŠ MPČĽ 35 je už 
minulosťou. Uprostred do-
konca rastie okrasná zeleň.

Z  nových schodov sa aj 
vďaka výsadbe trvaliek stala 
zaujímavá súčasť verejného 
priestoru.

Bezpečnejšie a zelenšie
Po urgenciách zo strany ve-

denia mazorníckej základnej 
školy mesto pristúpilo k  re-
novácii vonkajšieho schodis-
ka, ktoré vedie do školského 
areálu. Aj keď jeho obnovu 
pôvodne plánovali zrealizo-
vať v priebehu letných prázd-
nin, všetko skomplikovalo 
zdĺhavé verejné obstarávanie, 
ktoré začiatok rekonštrukcie 
oddialilo až na koniec augus-
ta. Žiaci aj pedagógovia tak 
museli niekoľko týždňov po 
zahájení školského roka vyu-
žívať inú prístupovú trasu do 
budovy, ktorá viedla cez vjazd 
na priľahlé parkovisko. Krát-
kodobé obmedzenie však 
stálo zato. Nové schody sú 
teraz bezpečnejšie a dokonca 
aj zelenšie. 

Zeleň uprostred 
schodiska

Renovácia poškodené-
ho schodiska, na ktorú 
breznianska samospráva 
vyčlenila takmer 24 tisíc 
eur, spočívala nielen vo vý-
mene pôvodných schodis-
kových stupňov a  zábradlí 
za nové, ale aj vo výstavbe 
stredového oporného múri-
ka, ktorý vymedzil priestor 
pre výsadbu okrasných 
rastlín. Podľa Ondreja Pot-
kányho z  investičného od-
boru mesta, samotný návrh 
počítal s vytvorením akejsi 
záhradky medzi schodiska-

mi, ktorá by ozvláštnila túto 
časť verejného priestoru. Po 
dokončení stavebných prác 
ju zamestnanci Technic-
kých služieb upravili a ná-
sledne doplnili o  okrasné 
trávy, šalviu a  hortenzie. 
„Alternatívnym využitím 
záhradky je aj možnosť za-
pojenia žiakov do samotné-
ho procesu výsadby. Môžu 
si vytvoriť vlastný edukač-
ný priestor, kde si zasadia 
rastlinky a kríky, ktoré bu-
dú mať denne na očiach pri 
príchode do školy,“ uzavrel 
Potkány.

 (eš)

Osobný automobil, altá-
nok či klimatizácia je vyba-
venie, ktoré mesto Brezno 
zakúpilo do zariadenia pre 
seniorov z  dotácie BBSK, 
ktorú získalo vo výške 48 
078,74 eura. 

Jedná sa o dotáciu v zmys-
le VZN č. 45/2021 o posky-
tovaní dotácií z  vlastných 
príjmov BBSK účelovo 
určených na rozvoj sociál-
nych služieb pre seniorov 
v BBSK, ktoré schválilo za-
stupiteľstvo BBSK a upravu-
je podporu novovzniknu-
tých zariadení sociálnych 

služieb v našom kraji. Ako 
sme už informovali, mesto 
Brezno začalo v januári toh-
to roka poskytovať sociálne 
služby pre seniorov poby-
tovou formou  a obyvateľov 
odkázaných na poskyto-
vanie sociálnych služieb 
v dennom stacionári ambu-
lantnou formou. Na výstav-
bu, ale aj vybavenie a  pre-
vádzku takéhoto zariadenia 
sociálnych služieb mesto 
vynaložilo nemalé finanč-
né prostriedky, no napriek 
tomu ešte chýbajú niektoré 
veci, ktoré by zlepšili posky-
tovanie sociálnych služieb 
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Materská škola na Ulici B. Němcovej je už obnovená. 
Mesto čoskoro práce ukončí aj na Hradbách

Pri hrobke rodu Lehotských je 
umiestnená aj informačná tabuľka

Technické služby sprístupnili časť novej 
odstavnej plochy na Budovateľskej ulici

Zariadenie pre seniorov a denný stacionár 
Boženka podporené z dotácie BBSK

Jedna z  najkrajších 
stavieb starého cintorí-
na v Brezne sa už vyníma 
v  celej svojej kráse. Náv-
števníci sa viac o  Hrobke 
zemianskej rodiny Lehot-
ských môžu dozvedieť z in-
formačnej tabuľky, umiest-
nenej pri tejto národnej 
kultúrnej pamiatke. 

Mesto Brezno zrekon-
štruovalo Hrobku Lehot-
ských a  zachránilo ju tak 
pred rozpadnutím. Prvá 
a druhá etapa obnovy zahŕ-
ňali hlavne obnovu exterié-
ru hrobky, tretia ukončenie 
reštaurátorských prác v  in-
teriéri. Renováciou mesto 
skultúrnilo priestory v sta-
rom cintoríne, zlepšil sa cel-
kový vzhľad Brezna a tiež sa 
zvýšila úroveň bezpečnos-
ti v  jej okolí. Na hrobke je 
osadená nová vstupná brá-
na podľa návrhu architekta 

a  odsúhlasenia pamiatko-
vého úradu, krášli ju terasa 
so zábradlím a navyše v noci 
je nasvietená, čo umocnilo 
celkový jej dojem.

Technické služby Brezno 
vedľa hrobky osadili infor-
mačnú tabuľku, z  ktorej sa 
návštevníci dozvedia viac 
o  tejto vzácnej pamiatke. 
Text je napísaný v  sloven-

skom a  anglickom jazyku 
a  približuje celkovú histó-
riu rodinnej hrobky, ktorú 
dal postaviť verejný činiteľ, 
statkár, poslanec uhorského 
parlamentu v  Budapešti za 
volebný obvod Brezno Egid 
Lehotský okolo roku 1860, 
ako aj ponúka informácie 
o samotnej stavbe.

(md)

Pre motoristov sú aktu-
álne k dispozícii dve tre-
tiny parkovacích miest, 
zvyšné dokončia v najbliž-
ších dňoch. Celkovo ich 
tak na Mazorníkove pri-
budne 30. 

Termín oficiálneho odo-
vzdania do užívania môže 
skomplikovať už len ne-
priaznivé počasie.

Ekologickejšie 
parkovanie

Na najväčšom breznian-
skom sídlisku Mazorníkovo 
počas tohtoročnej staveb-
nej sezóny vzniklo nové 
parkovisko pre tri desiatky 
vozidiel. Na Budovateľskej 
ulici v blízkosti garáží ho na 

nevyužívanej trávnatej plo-
che vybudovali Technické 
služby Brezno, ktoré vyhrali 
verejnú súťaž na zhotoviteľa 
stavby. 

Spevnená plocha pozo-
stáva zo zatrávňovacích 
tvárnic, ktoré na rozdiel od 
nepriepustných povrchov 
zabezpečujú dostatočné ab-
sorbovanie zrážkovej vody, 
čím je čiastočne zachovaná 
aj vodozádržná funkcia za-
bratých zelených plôch. Sú-
časťou stavby je aj dažďová 
kanalizácia vrátane odlučo-
vača ropných látok a nová 
asfaltová prístupová cesta.

S prácami finišujú
Prvých 20 parkovacích 

miest je motoristom k dis-

pozícii od polovice novem-
bra. „Ďalších desať, ako aj 
osvetlenie pribudne v naj-
bližších dňoch. Oficiálne 
odovzdanie do užívania 
bude začiatkom decembra, 
kedy budú dokončené všet-
ky práce, ak nám to počasie 
neprekazí,“ skonštatoval 
riaditeľ Technických služieb 
Brezno Lukáš Jeremiáš.

Kapacita statickej dopra-
vy na Mazorníkove sa tak po 
otvorení parkoviska na Bu-
dovateľskej ulici zvýši o ďal-
ších 30 miest. Nový priestor 
na odstavenie vozidiel je na-
vyše dispozične riešený tak, 
aby deti mohli počas zimy 
aj naďalej využívať priľahlý 
svah na sánkovanie bez vý-
raznejších obmedzení. (eš)

FOTO: MB

FOTO: MB

a  skvalitnili tak život jeho 
obyvateľov. Z  tohto dôvodu 
sme využili možnosť získa-
nia dotácie a  zakúpili sme 
osobný automobil Peugeot 
Rifter, ktorý bude slúžiť naj-
mä na zabezpečenie potrieb 
a zároveň aj na prepravu. Do 
podkrovných izieb a ďalších 
miestností bola zabudovaná 
klimatizácia, nakoľko v tých-
to priestoroch nebolo možné 
pri vysokých teplotách v lete 
zabezpečiť kvalitné vetranie. 
Vylepšili sme aj exteriér a na  
oddychové chvíle sme do zá-
hrady zakúpili altánok so sto-
lom a lavicami. Masážny stôl 
bude vynikajúcou pomôckou 

na cvičenia či masáže pre 
obyvateľov.  Zabezpečili sme 
tiež pracovné odevy pre ob-
služný aj odborný personál, 
zakúpili náhradné lôžkoviny, 
parný čistič a aj zdravotníc-
ke pomôcky ako germicídny 
žiarič či tlakomer. Ďakujeme 
vedeniu BBSK, ako aj posla-
neckému zboru, v ktorom sú 
aj zástupcovia nášho mesta, 
za prijatie tohto všeobecne 
záväzného nariadenia, ktoré 
významne prispieva k  skva-
litňovaniu sociálnych služieb 
v našom kraji.   (jl)

FOTO: MB

Nová fasáda s detskými 
motívmi

Materská škola na Hrad-
bách je zatiaľ jediná škôlka 
v  Brezne, kde sa ešte ne-
uskutočnila rekonštrukcia 
vnútorných priestorov. To 
sa však rozhodnutím mes-
ta už mení. Samospráva sa 
z vlastného rozpočtu pustila 
do renovácie interiéru. „Mo-
mentálne prebiehajú búracie 
práce niektorých priečok, 
vymieňame staré rozvody, 
ako aj rozvody kanalizá-
cie a vody. Škôlku ešte čaká 
kompletná rekonštrukcia 
priestorov detských kúpeľ-
ničiek, hygienických priesto-
rov personálu vrátane no-
vých rozvodov a  obkladov, 
výmena dverí a vymaľovanie 
priestorov. “

 Súčasťou prác v exteriéri 
je výmena okien, zateplenie 
stien, strechy, a to za účelom 
zvýšenia energetickej účin-
nosti budovy. Momentálne 

prebieha izolovanie sokla 
a  budovanie nových od-
kvapových chodníkov. Do 
budúcna mesto plánuje tiež 
zrekonštruovať kuchyňu tak, 
aby sa deti mohli stravovať 
v  jedálni, mimo priestoru 
tried.

Ako na záver dodali z in-
vestičného odboru, ak pôjde 
všetko podľa plánu, mesto 
interiér upraví do konca no-
vembra a práce na zateplení 
budovy ukončí začiatkom 
decembra.

Detičky by sa tak mohli do 
škôlky na Hradbách vrátiť 
v  prvom štvrťroku nového 
roka, pričom sa môžu tešiť 
na novú fasádu s  detskými 
motívmi na atike a  stenách 
stredného bloku. (md)
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Správne riešenie krížovky zašlite na adresu Brezňan – mestské noviny, Námestie gen. M. R. Štefánika 1, 977 01 Brezno, 
alebo vhoďte do schránky vo vestibule mestského úradu do 9. decembra. Výherca získa darčekové predmety od mesta Brezno. 

Z riešiteľov minulej krížovky sme vyžrebovali Janu Štulajterovú z Brezna. Blahoželáme! Výhru si vyzdvihnite v redakcii. 

Autor:          
PK
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LESY MESTA BREZNO INFORMUJÚ

Plodná jeseň v podaní mestských lesov
ČO NÁS MÔŽE PREKVAPIŤ 
PRI TRIEDENÍ ODPADU

Papier
Kam odhodiť obaly z vajíčok a rolky 
z toaletného papiera?

Patria do triedeného zberu papiera 
aj napriek tomu, že sú celulózové 
vlákna krátke a nedajú sa ďalej 
recyklovať. Dajú sa energeticky 
zhodnotiť. Nesmú byť mastné ani 
mokré, aby neznehodnotili ostatný 
vytriedený papierový odpad.

Sklo
Zrkadlo, porcelán či keramika 
patria do skla?

Zrkadlo obsahuje kovovú vrstvu, 
vďaka ktorej sa v ňom vidíme a nedá
sa od zrkadla oddeliť, preto ho nie 
je možné recyklovať. Do triedeného 
zberu skla nepatrí ani keramika 
a porcelán.

Je potrebné plastové obaly 
pred vyhodením umývať?

Ak sú obaly jemne znečistené a neobsahujú hrubé zvyšky
potravín či kozmetiky, umývať ich nemusíte. V procese 
recyklácie dochádza k odstráneniu nečistôt. Ak sa chcete
vyhnúť zápachu, na vypláchnutie môžete použiť
úžitkovú vodu.

Treba stláčať odpad pred vyhodením?
Samozrejme, aby odpad nezaberal veľa miesta a zberové 
spoločnosti nevyvážali zbytočne vzduch. Platí to pre 
kartónové krabice, plasty aj nápojové kartóny.

www.triedime.sk      www.envipak.sk

www.vezmisi.ma

Plasty
Kam s téglikom z jogurtu?

Tégliky z jogurtov bez hrubých 
zvyškov jedla patria do plastu. 
Viečka z téglikov je potrebné oddeliť 
a vyhodiť do kovov. Aj v obciach,
v ktorých sa kovy zbierajú spolu
s plastmi, treba viečka vždy oddeliť.

Kovy
Ako vytriediť laky na vlasy, spreje 
či dezodoranty?

Kovové obaly sa triedia buď do
červených kontajnerov alebo vriec, 
alebo spoločne s plastmi či
nápojovými kartónmi. Vyhadzujte 
vždy prázdne obaly a neprepichujte 
ich. Ak sa dá, plastový vrchnák treba 
oddeliť a vytriediť do plastov.

Nápojové kartóny
Tetrapaky - obaly napr. z mlieka či 
džúsov patria do papiera?

Nepatria. Je to kompozit zložený 
z papiera, plastu a hliníka a treba 
ho triediť podľa pokynov obce 
samostatne, prípadne spolu 
s plastmi alebo kovmi.

AK SPRÁVNE TRIEDIME, SVET JE KRAJŠÍ
Majte na pamäti nasledovné pravidlá:

 Snažte sa odpad netvoriť vôbec.
 Zálohované obaly nepatria do koša, vráťte ich do predajne.
 Dodržiavajte farebnú abecedu triedenia: sklu patrí zelená, 

papieru modrá, plastom žltá, kovom červená a nápojovým 
kartónom oranžová farba.
Napovie vám aj označenie na obale:
Riaďte sa pravidlami triedenia svojej obce.

 Len vytriedený odpad sa dá zhodnotiť a recyklovať.
 Trieďte odpad, oplatí sa to. Za vytriedený odpad občan neplatí, 

jeho zber hradia výrobcovia prostredníctvom OZV ENVI - PAK.
 Obal označený patrí do triedeného zberu.

Tohtoročná jeseň pri-
niesla so sebou dlhšie obdo-
bie so stabilným počasím. 
Po mimoriadne suchom 
lete prišli dlhoočakávané 
zrážky a vďaka tomu mohli 
zamestnanci Lesov mesta 
Brezno nielen plánovať, ale 
reálne aj uskutočniť jesenné 
zalesňovanie. 

Vysadili ďalších 50 tisíc 
stromčekov

Jesenné zalesňovanie sa 
mestským lesníkom podari-
lo zvládnuť nad očakávanie 
dobre. K  jarným 170 tisíc 
kusom vysadili ďalších pri-
bližne 50 tisíc sadeníc buka, 
smreka a  jedle. Spolu tak 
v  tomto roku zalesnili pre-
dovšetkým kalamitné plo-
chy s  výmerou viac ako 36 
hektárov. Zo škôlkarského 
strediska pritom vydali cel-
kovo vyše 270 tisíc kusov sa-
deníc. „Treba však otvorene 
povedať, že vplyvom abnor-
málne suchého počasia, keď 
nepršalo miestami takmer 
tri mesiace, je ujatosť sade-
níc z  jarného zalesňovania 
veľmi nízka. Na niektorých 
plochách sú straty aj 90 
percent,“ skonštatoval Da-
niel Kliment z Lesov mesta 
Brezno (LMB). Ako ďalej 
pokračoval, aj z tohto dôvo-
du požiadali okresný úrad 
o odklad zalesňovacích po-
vinností o dva roky a to na 
plochách, kde je predpoklad 
ujatia prirodzeného zmla-
denia. „Výhľadovo očakáva-
me nárast plôch, ktoré bude 
potrebné obnoviť, nakoľko 
sme zaznamenali nástup 

podkôrnikovej kalamity 
v  porastoch so zastúpením 
smreka.“ 

Analyzovali zdravotný 
stav porastov

Mestskí lesníci do konca 
tohto roka predpokladajú 
nárast vykonanej ťažby o pri-
bližne 10 tisíc metrov kubic-
kých v porovnaní s  tým, čo 
plánovali. „Opäť treba za tým 
hľadať sucho ako primárny 
škodlivý činiteľ. To, že s tým-
to problémom sa neboríme 
len v  breznianskych mest-
ských lesoch, sme sa pre-
svedčili na medzinárodnej 
konferencii Aktuálne prob-
lémy v  ochrane lesa 2022, 
ktorá sa konala začiatkom 
októbra v Hornom Smokov-
ci. Mesiac na to sme požia-
dali inšpektorov z Lesníckej 
ochranárskej služby Banská 
Štiavnica, aby u nás vykonali 
analýzu aktuálneho zdra-
votného stavu smrekových 
porastov,“ uviedol Daniel 

Kliment s  tým, že aktuálne 
čakajú na výsledky. „Už teraz 
však možno na základe roz-
hovorov povedať, že nás opäť 
neminie obdobie s  náras-
tom náhodných ťažieb ako 
dôsledkom letného sucha 
a  opätovného premnoženia 
podkôrneho hmyzu. Je to 
problém celého Breznian-
skeho okresu, čo si mnohí 
z nás všimli či už počas ces-
tovania alebo prechádzok 
v prírode.“ 

Cieľom sú stabilnejšie 
a odolnejšie lesy

Spracovať kalamitu v  ta-
komto rozsahu je výzva, 
s ktorou sa spoločnosť LMB 
musí popasovať. Podľa Kli-
menta je to len prvý krok, 
ktorým sa začne následná 
obnova kalamitných plôch. 
„Aj z tohto dôvodu sme vy-
užili semenný rok viacerých 
lesných drevín. Nazbierali 
sme z  uznaných porastov 
semeno buka, javora a čaká 

nás ešte zber šišiek smreka. 
Po vydaní listov o  pôvode 
zozbieraného lesného re-
produkčného materiálu ho 
preskladujeme a na jar sčasti 
vysejeme na záhony lesnej 
škôlky v Michalovej. Tým sa 
pripravíme na zvýšené za-
lesňovacie povinnosti, ktoré 
v nasledujúcich rokoch oča-
kávame.“ 

LMB pritom vysádzajú 
zmes viacerých drevín, čím 
zakladajú a  pestujú stabil-
nejšie a  odolnejšie porasty 
voči vplyvom celého spektra 
škodlivých činiteľov. V čase 
preukázateľných klimatic-
kých zmien je to dokonca ne-
vyhnutnosť. „Éra zakladania 
monokultúr je preč, prím dr-
žia zmiešané, druhovo a ve-
kovo štruktúrované porasty. 
Prispôsobujú sa tomu aj hos-
podárske postupy, verejnosti 
skôr známe pod označením 
prírode blízke hospodáre-
nie.“ 

Jeseň bola plodná
V  jesennom období sa 

v  LMB okrem zalesňovania 
venovali aj ochrane mladých 
lesných porastov pred ohry-
zom zveri na celkovej ploche 
viac ako 170 hektárov. „Ani 
cez zimu nebudeme spať na 
vavrínoch. Intenzívne bu-
deme spracovávať kalamitu, 
čo je jediný možný a účinný 
spôsob boja s  podkôrnym 
hmyzom,“ uzavrel Daniel 
Kliment.

Začiatkom decembra na-
vyše mestskí lesníci potešia 
viaceré domácnosti, keď na 
breznianskom námestí bu-
dú predávať živé vianočné 
stromčeky. Ceny sa budú po-
hybovať podľa veľkosti od 5 
do 23 € s DPH za kus. O pres-
ných predajných dňoch a ho-
dinách budú včas informovať 
prostredníctvom svojej we-
bovej stránky a  facebooko-
vých profilov mesta a LMB.
 (dk, eš)

Jedle z plantáže vianočných 
stromčekov. 
FOTO: DANIEL KLIMENT

Druhová analýza podkôrneho 
hmyzu na odvoznom mieste 
pracovníkom LOS.
FOTO: DANIEL KLIMENT
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Brezňania sú po jesennej časti lídrom tabuľky

Emily Kvačkajová 
si vykorčuľovala striebro

VI. liga - 9. kolo
TJ Partizán Osrblie - FK 
Brezno 1:3 (0:1), góly 
Brezna: Molčan, Trajteľ, Szc-
zepaniak, rozhodca: Maroš 
Kúchen, 250 divákov.

V Osrblí to bol pravý derby 
zápas. Množstvo divákov vide-
lo územnú prevahu breznian-
skeho tímu, ktorá vyústila do 
prvého gólu Molčana. Na za-
čiatku druhej časti hry po zlej 
kombinácii v útočnom pásme 
vyšiel brejk domácim a Tŕnik 
vyrovnal na 1:1. 

Na malom ihrisku to bol 
hlavne bojovný zápas a fut-
balisti Brezna chceli strhnúť 
víťazstvo na svoju stranu, čo 
sa aj podarilo gólmi Trajteľa a 
Szczepaniaka. „Bol to výborný 
výkon, ktorý si zaslúži potlesk. 
Ďakujem všetkým, ktorí pri 
nás stoja, a verím, že cez zimnú 
prestávku spravíme všetko pre 
to, aby sme skončili tam, kde 

sa nachádzame po jesennej 
časti,“ povedal prezident FK 
Brezno Miroslav Baran. 

 (fkb)

1. FK BREZNO 13 9 3 1 42:16 30
2. Sásová 13 9 2 2 39:16 29
3. Osrblie 13 7 2 4 33:19 23
4. Selce 13 6 3 4 35:26 21

5. Hliník n/Hr. 13 6 3 4 35:30 21
6. Priechod 13 6 3 4 27:24 21
7. Bacúch 13 4 6 3 26:28 18
8. Hrochoť 13 5 2 6 31:40 17
9. Dudince 13 5 2 6 19:18 17
10. Jakub 13 5 0 8 28:38 15
11. Hriňová 13 4 2 7 24:26 14
12. Dobrá Niva 13 4 1 8 23:39 13
13. Krupina 13 3 2 8 21:37 11
14. Sliač 13 1 3 9 21:47 6

FK BREZNO INFORMUJE NOVINKY HK BREZNO

Víťazstvom nad Trnavou 
zostávajú všetky body doma 

Krosový šampionát 
bol pre atlétov úspešný

Hokejisti HK Brezno 
Knights vyhrali v  zápase 
18. kola Tipos SHL nad HK 
Gladiators Trnava 1:0.

Našliapaný útok „gladiáto-
rov“ po prvý raz narazil. Na 
strednom Slovensku to bol 
súboj maskovaných mužov. 
Patrik Andrisík i Juraj Hollý 
kryli zhodne takmer štyrid-
sať striel. Zatiaľ čo za chrbát 
opory Trnavy prenikol jeden 
puk, prvý menovaný si všetky 
pokusy postrážil. Slovenský 
mládežnícky reprezentant 
tak hlási prvý čistý štít na 
seniorskej úrovni. Gólom za-
riadil Breznu tri body krídel-
ník druhého útoku Dalibor 

Ďuriš. Brezňanom sa teda 
podarilo vyhrať druhý domá-
ci zápas po sebe. Po 18. kole 
sa síce nachádzajú na posled-
nom mieste so ziskom šest-
nástich bodov, ale iba s dvoj-
bodovou stratou na jedenáste 
Topoľčany.  (hkb)
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Horehronský krasokor-
čuliarsky klub má za sebou 
ďalšie dve súťaže Slovenské-
ho pohára v  krasokorčuľo-
vaní. 

Na martinskom zimnom 
štadióne sa predstavili dve 
pretekárky Ice Skating Te-
am – Brezno pod vedením 
hlavnej trénerky Silvie Kon-
čokovej. Najmladšej Emily 
Kvačkajovej sa v  kategórii 
7-ročných veľmi nedarilo 
a po viacerých chybách obsa-
dila konečné 7. miesto. Hore-
hronci si však chuť vylepšili 
tretím miestom Olívie Ko-
váčikovej v kategórii starších 
žiačok B, ktorá po prvýkrát 
vo svojej krasokorčuliarskej 
histórii stála na stupni víťa-
zov.

Následne sa krasokorču-
liarske zápolenie presunulo 
opäť na východ republiky do 
Prešova. V  dňoch 12. a  13. 
novembra sa na tunajšom 
zimnom štadióne konala 45. 
Cena mesta Prešov.  Medzi 
prvými na ľad vykorčuľovala 
najmladšia Emily Kvačkajo-
vá, ktorej sa podarilo zajazdiť 
peknú jazdu takmer bez chýb 

a  opäť brala striebornú me-
dailu. Ako druhá pretekárka 
IST Brezno hájila farby Ho-
rehroncov Olívia Kováčiko-
vá v starších žiačkach B, kde 
obsadila celkové 6. miesto. 
V  podvečerných hodinách 
sa predstavila najstaršia pre-
tekárka IST Brezno Michae-
la Miháľová v kategórii IKC 
junior. Miška šla na východ 
republiky obhájiť minulo-
ročné víťazstvo, bohužiaľ sa 
jej to nepodarilo. Zviazané 
ruky a tlak mali za následok 

viacero chýb v jej voľnej jaz-
de, hlavne pri skokoch, čo ju 
stálo víťazstvo. Cez to všetko 
Miškine umiestenie na stupni 
víťazov a  bronzová medaila 
z Prešova sú pekným výsled-
kom. Horehronský klub má 
za sebou tretie preteky sezó-
ny a krásnych päť pódiových 
umiestnení, čo v krátkodobej 
histórií jedného z  najmlad-
ších klubov na Slovensku je 
naozaj vynikajúcim štartom 
do sezóny 2022/2023.

(pm)

Päťčlenná atletická vý-
prava vycestovala v sobotu 
19. novembra na Majstrov-
stvá Slovenska v  cezpoľ-
nom behu, ktoré sa usku-
točnili na letisku Slávnica 
pri Dubnici nad Váhom. 

Už tradične uzatvára at-
letický rok práve krosový 
šampionát a  Brezňania pri 
tom nemohli chýbať. Hneď 
prvá veková kategória, beh 
mladších žiačok na 1500 m, 
s nabitou účasťou 103 pre-
tekárok, priniesla radosť zo 
striebornej medaily, ktorú 
zabezpečila Eliška Luptáko-
vá. Následne ju napodobnil 
aj Richard Ambrozy, kto-
rý na rovnako dlhej trase 

v kategórii mladších žiakov 
zopakoval druhé miesto. 
Úspešne bojovali aj ich star-
ší kolegovia. Šprintér Matúš 
Havaš obsadil na 3 km dlhej 
trati 17. miesto a všestran-
ná Dominika Ambrozyová 
finišovala na perfektnom 
10. mieste. Záverečnou 
disciplínou bol cezpoľný 
beh mužov - vytrvalcov, kde 
sa na 10 km trati predstavil 
Peter Fraňo. Prekvapujúci 
obhajca titulu z  roku 2021 
a špecialista na horské behy 
predviedol opäť dych berú-
ci výkon. Od začiatku držal 
krok so slovenskou bežec-
kou špičkou a v cieli mu na-
koniec patrilo šieste miesto. 
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Mládežnícka časť výpravy AK Mostáreň Brezno na Majstrovstvách 
Slovenska v cezpoľnom behu. FOTO: MM


